
Изпълнителният директор на ИАГ инж. Стоян ТОШЕВ пред сп. „Гора“
Интервю

– Инж. Тошев, с кой важен акцент от дей-
ността на Изпълнителната агенция по горите 
през миналата година да започнем разговора?

– Традиционно равносметката от изминалата го-
дина я правим в цифри. Имаме ги и сега и те следват 
установените през последните години тенденции. 
Над 320 000 проверки в цялата страна от екипите на 
ИАГ и РДГ. Съставени са над 5500 акта за установе-
ни нарушения. Анализът на тези резултати показва 
увеличения брой на проверките и намаляване на на-
рушенията в рамките на една година – 2023 спрямо 
2022. Това са цифрите, но по-важно е как да се по-
добри работата след тези констатации, контролът да 
стане по-ефективен. Затова искам да дам друга посо-
ка на настоящия разговор, като акцентирам на един 
много важен приоритет за Агенцията и през насто-
ящата година. 

За нас като контролен орган, призван да опазва 
горите на България, най-важна е цялостната рекон-
струкция и модернизация на информационната сис-
тема на ИАГ, защото всяко подобрение в нея води 
до повече прозрачност, съответно по-добър контрол 
и повече ефективност от извършваните проверки. 
Правим всичко по силите на Агенцията и с финанси-
рането, което ни бе предоставено, да подобрим като 
цяло структурата ни във виртуалното пространство. 

Това са задачи и цели, които си 
поставихме още през миналата 
година и продължаваме да из-
пълняваме от началото на тази 
година с ускорени темпове. В 
момента обновяваме системата 
с по-нови и по-бързи сървъри, 
което не е правено от повече 
от 10 години. Обновяването 
ще ускори достъпа до инфор-
мацията и ще доведе до по-го-
ляма сигурност на данните. В 
последно време тя създаваше 
проблеми за цялостната дей-
ност в сектора. Ще считаме, че 
сме на финалната права, когато 
преминат всички необходими 
тестове. Надявам се в най-близ-
ко време да имаме значително 
по-добре работеща система. 

В крайна сметка бързият достъп е необходим, за да 
бъде дейността ни напълно прозрачна. 

По отношение на контрола подходът, който имаме 
към работата, е критичен и той трябва да бъде такъв, 
за да има надграждане. Във второто шестмесечие 
на годината имаше „задъхване“ в работата на някои 
структури, работа по течението. Търсим причините 
чрез цифри и анализ и предприемаме мерки. В съ-
щото време провеждаме непрекъснати срещи с реги-
оналните структури, за да чуем техните проблеми и 
да помогнем. 

– Такава ли бе целта на провежданите от Вас 
в началото на годината срещи с ръководства-
та на всички специализирани териториални 
звена на ИАГ? 

– От началото на 2024 г. ръководството на ИAГ има 
ново попълнение в лицето на двамата заместник из-
пълнителни директори – д-р инж. Анна Петракиева 
и инж. Росен Райчев. Заедно с тях проведохме срещи 
с всички специализирани структури на Aгенцията. 
В тези срещи основното за нас като ръководен екип 
беше да дадем повече самочувствие и увереност на 
специалистите, работещи в тях, като при изпълне-
нието на задълженията си, заложени в нормативната 
база, да бъдат по-активни.

Модернизацията и иновациите 
в областта на контрола са във фокуса 
на Изпълнителната агенция по горите
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– При тези срещи бяха ли споделени про-
блеми и поставени ли бяха конкретни въпро-
си към Вас?

– Това беше и една от целите на срещите. Подкре-
пата към служителите се изразява и в обезпечаване-
то им с технически средства за работата, което през 
миналата година успяхме да свършим. Смятам, че 
подкрепата се изразява и в директната комуникация, 
в изслушването на проблемите, които те имат, за да 
можем да предприемаме правилните действия за ре-
шаването им. 

Кадровата обезпеченост също е много сериозен 
проблем на много места в страната. Въпреки пови-
шените през миналата година трудови възнагражде-
ния срещаме затруднения с намирането най-вече на 
инженерните кадри. Продължаваме да търсим реше-
ния. 

– С особен интерес – с положително и отри-
цателно отношение от ловната общественост, 
се наблюдаваше работата на Агенцията по 
въвеждането на т.нар. електронни изпити за 
ловците. 

– Осветляването и преминаването към електрон-
ния вариант на изпита за придобиване правото на 
лов разбуни духовете и имахме нападки срещу това 
нововъведение, но работата ни през тази година ще 
продължи в тази посока. Тази промяна е огромна 
крачка в изсветляването на дейността и когато бъде 
въведено в модернизираната електронна среда, по 
която работим, това ще ни даде по-голяма яснота 
и нашият контрол върху тази дейност ще е в пъти 
по-голям. През миналата година на първата изпит-
на сесия, проведена по този начин, има доста голям 
брой кандидати, неиздържали изпита. Това ни по-
казва, че насоката е правилна, защото за нас е важно 
не да произвеждаме голям брой ловци, а тези хора, 
които притежават оръжие, да имат знания в реална-
та обстановка на лова. 

– В тази връзка другата иновация – елек-
тронните разрешителни за лов, ще направи 
ли невъзможно прикриването на нарушения-
та, извършени от недобросъвестни ловци?

– В края на м.г. приех от директора на СЦДП – 
Габрово, разработения и приложен като пилотен 
проект софтуер за електронни разрешителни за 
лов. Приложението има за цел да осъвремени про-
цесите за издаване на индивидуално разрешително 
и отчитане на лова и да ги приведе в съответствие с 
европейските и световните стандарти и тенденции. 
Системата за електронно издаване на индивиду-
ално разрешително за лов, гарантираща по-добра 
отчетност и прозрачност, става част от цялостната 
система за контрол на Изпълнителната агенция по 
горите. Идеята ни е това електронно разрешително 
да е свързано с интерактивна карта, което ще улесни 
проверяващите да отидат до мястото на проверката. 
Разработката се тества пилотно от началото на май 
2023 г. на територията на Северноцентралното дър-
жавно предприятие. Тестването на тази система ще 
продължи дотогава, докато тя се усъвършенства. В 

това отношение очакваме подкрепа и от Лесотехни-
ческия университет. Важно е и ловното общество да 
приеме тази система за необходимост.

– Тези иновативни разработки, за които го-
ворихме, са свързани с контрола, но трябва 
да доведат и до превенцията на нарушенията, 
нали?

– Точно така. Моделът, който е създаден в горите, 
проверките – още в сечищата, електронните превоз-
ни билети, 24-часовото наблюдение в обектите по 
чл. 206 от Закона за горите целят не само по-добър 
контрол, но и превенция на нарушенията. Идеята за 
проверките, които да започват още от действащото 
сечище, т.е. в гората, се разви точно в посоката, която 
целяхме – горските инспектори да са на местата, къ-
дето се зараждат нарушенията. Решението ни, което 
осъществяваме от миналата година, е да не вървим 
след нарушенията, а да ги предотвратяваме. За да 
контролираме целия процес по опазването на гор-
ските територии, трябва да разполагаме с достатъчно 
лостове и механизми за него. От началото на година-
та са в ход целенасочени масирани акции на терито-
рията на цялата страна. Ще бъдем безкомпромисни 
към нарушителите, включително и когато те са от 
системата на горите. Против съм обаче локалните 
„снимки“ от случаите на недобросъвестност в горско-
то стопанство да служат за обобщаване на работата 
на цялата система. Това води до негативно отноше-
ние на част от обществото към нас. Лесовъдството е 
призвано да работи с разбирането – това, което ни 
е дадено, да го направим по-добро. Дълбок е смисъ-
лът на посланието, че гората не е за настоящето, а 
за следващите поколения. Затова трябва да се излезе 
от разбирането, че от гората се иска единствено бърз 
финансов резултат, а да се забравят другите ѝ пол-
зи. Работата на лесовъда е да каже на собственика на 
гората, независимо кой е той, как богатството, което 
притежава, да стане още по-качествено и по-ценно.

– По случай Седмицата на гората Изпъл-
нителната агенция инициира анкета, с коя-
то се дава възможност на всички лесовъди, 
партньори и приятели на гората да участват 
в избора на мото за Седмицата със своето раз-
биране и асоциация за гората. Коя е Вашата 
дума за гората, инж. Тошев?

– Професията на лесовъда е свързана с любов към 
природата и чувство за отговорност към гората и ней-
ните богатства. Думата „отговорност“ винаги е била 
много важна за хората, които работят в сектора, и за 
цялото ни общество. Но в днешния динамичен тех-
нологичен свят ми се иска да подчертая и важност-
та на прилагането на нови идеи и технологии, които 
да подобрят работата на всички нива. Затова моята 
дума за гората е „иновации“. Това е и тазгодишната 
тема на Международния ден на горите – 21 март, и 
такава е и посоката, която трябва да следваме, за да 
имаме напредък.

Разговора води 
Светлана БЪНЗАРОВА 
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